
 

 

 

Nejvyšší představitelé států a vlád člen-
ských zemí EU, s výjimkou Spojeného 
království, se mimořádně sešli na ne-
formálním summitu v Bratislavě 16. 
září. Jeho hlavním cílem bylo poskyt-
nout prostor pro otevřenou diskusi stát-
níků o současném stavu evropské inte-
grace a budoucnosti EU. 

Klíčové body 

Setkání navázalo na jednání 27 členských 
zemí EU na okraj červnové Evropské rady 
a zahájilo politickou reflexi výsledků brit-
ského referenda o setrvání v EU a budou-
cího směřování Unie. 
Výstupem summitu je tzv. bratislavské 
prohlášení, jehož součástí je návrh před-
sedy Evropské rady, předsednictví Rady 
a Komise na vytvoření pracovního pro-
gramu (cestovní mapy) pro další kroky 
s výhledem na završení reformního proce-
su v březnu 2017. 
V oblasti migrace je v cestovní mapě za 
cíl označeno zajištění plné kontroly vnější 
hranice, snížení počtu přicházejících nele-
gálních migrantů a dosažení širšího kon-
sensu ohledně unijní migrační politiky. 
Cestovní mapa obsahuje (1) potvrzení 
dalšího provádění prohlášení EU 
a Turecka o podpoře zemím západního 
Balkánu, (2) poskytnutí okamžité pomoci v 
ochraně vnější hranice Bulharsku, (3) do-
sažení plné kapacity evropské pohraniční 
a pobřežní stráže do konce roku 2016 a 
(4) pokračování práce na migračních do-
hodách o spolupráci se třetími zeměmi 
a její zhodnocení na prosincové Evropské 
radě. 
Cestovní mapa dále vytyčuje cíl zlepšit 
spolupráci členských států při zajišťování 
vnitřní bezpečnosti a boji proti teroris-
mu. Za tímto účelem by mělo dojít k (1) 
zlepšení výměny informací mezi bezpeč-
nostními službami, (2) zajištění kontroly 
všech osob překračujících vnější hranice, 
(3) zahájení budování systému EU pro 
cestovní informace a povolení (ETIAS, po-
dobný systému ESTA v USA) a (4) zinten-
zivnění boje proti radikalizaci. 
Cestovní mapa uvádí, že je třeba rovněž 
posílit spolupráci EU v oblasti vnější bez-
pečnosti a obrany. Prosincová Evropská 
rada by měla proto rozhodnout o plánu 
konkrétních kroků v tomto směru při využití 
možností, které skýtají platné Smlouvy. 
Současně by mělo být neprodleně zahá-
jeno provádění společného prohlášení EU 
a NATO. 

Dle cestovní mapy musí být posílena role 
EU v zajišťování ekonomické budouc-
nosti občanů. Konkrétními aspekty hos-
podářských politik se budou zabývat ná-
sledující pravidelná zasedání Evropské 
rady: v říjnu bude tématem obchodní po-
litika, v prosinci by měla Evropská rada s 
ohledem na jeho vyhodnocení přijmout 
rozhodnutí o prodloužení platnosti Evrop-
ského fondu pro strategické investice a 
rozhodnout také o dalších krocích v oblas-
ti podpory zaměstnanosti mladých, na 
jaře 2017 se pak Evropská rada bude 
zabývat naplňováním jednotlivých strate-
gií jednotného trhu (včetně jednotného 
digitálního trhu, unie kapitálových trhů a 
Energetické unie). 
Východiska pozice ČR 

Vláda ČR podpořila konání neformálního 
summitu v Bratislavě a přivítala návrh 
cestovní mapy a dalších kroků. Vláda se 
ztotožňuje s prioritami vytyčenými cestov-
ní mapou: (1) zajištěním plné kontroly 
vnějších hranic, (2) posílením vnitřní bez-
pečnosti, (3) prohloubením spolupráce 
v oblasti vnější bezpečnosti a obrany a 
(4) posílením role Unie jako záruky hos-
podářské prosperity. Cestovní mapa ob-
sahuje řadu konkrétních kroků, jež vláda 
dlouhodobě prosazovala. 
V rámci diskuse o budoucím směřování EU 
považuje vláda za klíčové posílení důvě-
ry občanů v EU. Unie by dle vlády měla 
být zárukou bezpečnosti a prosperity v 
Evropě. Vláda proto prosazuje posílení 
spolupráce při zajišťování vnitřní bezpeč-
nosti, kde klíčovou prioritou zůstává dů-
sledná ochrana vnějších hranic a funkční 
schengenský prostor. Vláda rovněž pod-
poruje prohloubení unijní spolupráce v 
oblasti bezpečnosti a obrany a vítá, že 
konkrétní rozhodnutí v tomto směru by 
měla být přijata na prosincové Evropské 
radě. V oblasti hospodářské prosperity 
vláda vítá důraz, který cestovní mapa 
klade na rozvoj vnitřního trhu, jenž je zá-
sadním nástrojem pro podporu konver-
gence mezi jednotlivými členskými státy. 
Předpokládaný další vývoj 
Konkrétními opatřeními v rámci prioritních 
oblastí se budou zabývat následující pra-
videlná zasedání Evropské rady v říjnu, 
prosinci a březnu. Hlavy států a předse-
dové vlád EU-27 by se měli znovu nefor-
málně setkat v únoru 2017 ve Vallettě. 
Celý proces zahájený v Bratislavě by měl 
být završen v březnu 2017 v Římě 
u příležitosti oslav 60. výročí podpisu 
Římských smluv. /O. Matoušek/ 



 

Předseda a první místopředseda Komise zaslali dne 
14. září 2016  předsedovi Parlamentu a slovenskému 
premiérovi společný dopis obsahující tzv. prohlášení o 
záměru (Letter of intent). Seznamují je v něm se zámě-
ry Komise v legislativní činnosti pro rok 2017. Hlavní 
legislativní priority uvedené v dopise by se následně 
měly promítnout do  Pracovního programu Komise na 
rok 2017.  

Kontext 

Tzv. Letter of intent je v širším kontextu součástí postupu 
legislativního programování, jehož cílem je intenzivnější 
zapojení Rady do přípravy Pracovního programu Komise 
na následující rok. Členské státy díky tomu mají možnost 
ovlivnit, jakými legislativními návrhy se bude v roce 2017 
Komise prioritně zabývat. 
Mechanismus konzultací mezi Radou a Komisí k ročnímu 
pracovnímu programu Komise vychází 
z Meziinstitucionální dohody o zdokonalení tvorby práv-
ních předpisů mezi Komisí, Parlamentem a Radou, která 
vstoupila v platnost v březnu 2016. Tato dohoda byla 
jednou z hlavních částí balíčku opatření ke zlepšování 
právní úpravy, který Komise vydala v květnu 2015. Jeho 
hlavním cílem je posílit konzultace a posuzování dopadů 
v průběhu unijního legislativního procesu a snížit tím byro-
kratickou zátěž, zvlášť pro malé a střední podniky.  
Klíčové body 

Při přípravě svého Pracovního programu na rok 2017 
vychází Komise stejně jako v předchozích letech 
z dokumentu s názvem „Nový začátek pro Evropu: Moje 
agenda pro zaměstnanost, růst, spravedlnost a demokra-
tickou změnu“, který Jean-Claude Juncker zveřejnil 
v červnu 2014. Dokument představuje 10 ústředních pri-
orit Komise a definuje tak její hlavní politické směry. Dle 
Letter of intent se Komise tudíž chce v rámci své legislativ-
ní činnosti v roce 2017 věnovat tvorbě návrhů v těchto 
prioritních oblastech: (1) Nový impulz pro zaměstnanost, 
růst a investice; (2) Propojený jednotný digitální trh; (3) 
Odolnější Unie v energetické oblasti a progresivní politi-
ka v oblasti změny klimatu; (4) Lepší a spravedlivější 
vnitřní trh a posílená průmyslová základna; (5) Hlubší a 
spravedlivější hospodářská a měnová unie; (6) Přiměřená 

a vyvážená dohoda o volném obchodu s USA; (7) Oblast 
spravedlnosti a základních práv, jež jsou založeny na 
vzájemné důvěře; (8) Na cestě k nové migrační politice; 
(9) Silnější celosvětový aktér;  (10) Unie demokratické 
změny.  
V roce 2017 se přitom Komise hodlá zaměřit především 
na pokračování v implementaci Evropského fondu pro 
strategické investice (EFSI), řešení migrační krize, ochranu 
vnějších hranic EU a na boj proti terorismu. Komise rovněž 
plánuje pokračovat v předkládání dalších důležitých inici-
ativ v agendách jednotného digitálního trhu a unie kapitá-
lových trhů.  
Východiska pozice ČR 

Vláda ČR s obsahem Letter of intent v obecné rovině sou-
hlasí a považuje jej za dobře zaměřený. Vláda ČR rovněž 
dlouhodobě podporuje nastavení diskusního mechanismu 
mezi Komisí, Radou a Parlamentem před přijetím Pracov-
ního programu Komise na nadcházející kalendářní rok.  
Předpokládaný další vývoj 
Nad obsahem Letter of intent proběhne během zářijového 
jednání Rady pro obecné záležitosti (20. září) výměna 
názorů mezi Komisí a Radou. Výsledek této diskuse slo-
venské předsednictví zachytí v dopise předsedy Rady, 
který bude po jednání zaslán předsedovi a 1. místopřed-
sedovi Komise. V návaznosti na tuto rozpravu Komise zve-
řejní v říjnu svůj Pracovní program pro rok 2017.  
Poté bude následovat další výměna názorů, tentokrát 
k obsahu samotného Pracovního programu Komise, která 
proběhne na listopadovém jednání Rady pro obecné zá-
ležitosti. Nakonec bude v listopadu či prosinci probíhat 
vyjednávání o znění společného prohlášení Evropského 
parlamentu, Rady a Komise, které vytyčí obecné cíle a 
priority pro nadcházející rok a určí body zásadního poli-
tického významu, jež se budou v legislativním procesu řešit 
přednostně. Do jednání o společném prohlášení se kromě 
stávajícího slovenského předsednictví zapojí i dvě nadchá-
zející předsednictví, která se budou na realizaci legislativ-
ních prací v průběhu roku 2017 podílet.  
/L. Hadrava/ 

Ve dnech 11.–13. září 2016 proběhlo v Bratislavě ne-
formální setkání ministrů zemědělství. Hlavním disku-
tovaným tématem byla otázka postavení zemědělců 
v potravinovém řetězci. Delegaci ČR vedla náměstkyně 
ministra zemědělství Viera Šedivá.   

Klíčové body 

Na neformálním zasedání Rady pro zemědělství a rybo-
lov ministři diskutovali téma „Posílení postavení země-
dělců v potravinovém řetězci.“ Postavení zemědělců je 
negativně ovlivněno v důsledku koncentrace síly v rámci 
maloobchodu, zemědělci pak jsou nejslabším článkem ře-
tězce s nejnižší vyjednávací pozicí. Velmi citlivou otázkou 
jsou především nekalé obchodní praktiky.  

Názory na toto téma se mezi členskými státy značně liší a 
dochází tak k individuálnímu řešení na úrovni jednotlivých 
států. Během jednání nedošlo ke shodě na vytvoření spo-

lečného rámce na unijní úrovni, hledání řešení situace bude 
tedy vyžadovat ještě další diskuse a kompromisy. 

Východiska pozice ČR 

Vláda ČR dlouhodobě poukazuje na slabé postavení ze-
mědělců v obchodních vztazích v rámci potravinového ře-
tězce, a to především ve vztahu k velkým obchodním ře-
tězcům. Vláda považuje za nezbytné, aby Komise předlo-
žila návrh konkrétních opatření na úrovni EU, které by 
zabraňovaly výskytu nekalých obchodních praktik v po-
travinářském dodavatelském řetězci. 

Předpokládaný další vývoj 

Další zasedání Rady pro zemědělství a rybolov se usku-
teční ve dnech 10. a 11. října 2016 v Lucemburku.  

/K. Maťátková/ 



 

12. září proběhlo v Bruselu neformální jednání Rady 
pro zahraniční věci ve formátu ministrů pro rozvoj. Na 
programu byla témata propojení bezpečnosti a rozvo-
jové spolupráce, migrace, revize Evropského konsenzu 
o rozvoji a nově vydaný Vnější investiční plán EU. Na 
pracovním obědě si ministři vyměnili názory o budou-
cích vztazích EU se zeměmi Afriky, Karibiku a Ticho-
moří (AKT) po roce 2020. Delegaci ČR na jednání vedl 
náměstek ministra zahraničních věcí Martin Tlapa.  
Klíčové body 

Ministři nejdříve diskutovali na téma propojení bezpeč-
nosti a rozvojové spolupráce. Vysoká představitelka 
Federica Mogheriniová podtrhla důležitost vojenské pod-
pory partnerů, jakožto důležitého prvku zahraniční politi-
ky, byť zůstává v rámci EU spíše výjimečným krokem. EU 
dle ní musí být vybavena k financování těchto aktivit. Ty 
by zároveň měly stavět na širším a dlouhodobějším rámci 
rozvojové spolupráce s partnerskými zeměmi. Členské 
státy přivítaly návrh institucí na jednorázové finanční po-
sílení Nástroje přispívajícího ke stabilitě a míru o 100 mil. 
eur, které umožní krátkodobé financování těchto operací. 
Návrh rovněž podpořil Výbor pro rozvoj Evropského par-
lamentu, nicméně konstatoval, že financování by nemělo 
jít na úkor zdrojů rozvojové spolupráce.  
V rámci diskuse věnované migraci F. Mogheriniová připo-
mněla dosažený pokrok ve vyjednávání migračních kom-
paktů s vybranými africkými zeměmi a následně společně 
s komisařem pro mezinárodní spolupráci a rozvoj Neve-
nem Mimicou představila základní rysy Vnějšího investič-
ního plánu (EIP). V rámci tohoto plánu by měl vzniknout 
nový Evropský fond pro udržitelný rozvoj (EFSD), jehož 
hlavním cílem bude prostřednictvím záruk přilákat do af-
rických zemí soukromé investice, což by v konečném dů-
sledku mělo přispět k ekonomickému rozvoji daných zdro-
jových zemí a omezit migrační toky.  
Ministři dále v návaznosti na podkladový dokument Komi-
se/Evropské služby pro vnější  činnost vyjádřili své úvodní 
preference pro uspořádání vztahů EU se zeměmi AKT 
po vypršení smlouvy z Cotonou v roce 2020. V debatě 
zaznívaly zejména dvě skupiny názorů –  pro zachování 

stávajícího formátu a pro modernizaci a příklon k regio-
nalizaci. Vysoká představitelka přislíbila zorganizovat 
workshop, po němž následně instituce vydají návrh dalšího 
postupu.  

V rámci diskuse ke Globální strategii EU a revizi Evrop-
ského konsensu o rozvoji komisař N. Mimica zdůraznil 
zaměření se Komise na výsledky rozvojové spolupráce, 
nutnost koncentrovat rozvojovou pomoc do nejchudších 
zemí a hledat nová partnerství se středně-příjmovými stá-
ty. Delegace v podobném duchu kladly důraz na lepší 
propojení humanitární pomoci a rozvojové spolupráce, 
zahrnutí bezpečnostní dimenze, potřebu více spolupraco-
vat se soukromým sektorem či s občanskou společností. 
Některé státy upozornily na potřebu udržet partnerství se 
středně-příjmovými zeměmi, a to také v rámci rozvojové 
pomoci.    

Východiska pozice ČR 

Vláda ČR společně s dalšími 18 státy podpořila reformu 
a modernizaci dosavadního partnerství EU-AKT s diferen-
ciovaným přístupem k jednotlivým regionům a s primárním 
zaměřením na Afriku. Tato skupina států rovněž žádala 
uspořádání pracovního workshopu všech relevantních ak-
térů za členské státy, který by umožnil komplexní a holis-
tickou reflexi dalšího postupu po vypršení Dohody 
z Cotonou.  

Při představení Vnějšího investičního plánu EU delegace 
ČR společně s dalšími státy zdůraznila, že nový fond by 
měl být dotován především z rozpočtu EU a nikoliv z bila-
terálních příspěvků členský států. Ty by se měly rovnocen-
ně podílet jak na jeho správě, tak na jeho implementaci.  
Vláda společně s ostatními státy jednohlasně podpořila 
iniciativu Evropské služby pro vnější činnost, resp. Komise 
na budování kapacit v oblasti bezpečnosti a rozvoje. V 
dlouhodobém horizontu se však vyslovila pro vznik samo-
statného nástroje. 
Předpokládaný další vývoj 
Další řádné jednání Rady pro zahraniční věci ve formátu 
ministrů pro rozvoj se uskuteční dne 28. listopadu 
v Bruselu. /E. Gerthnerová/ 

Od pondělí 12. září do čtvrtka 15. září se ve Štrasburku 
konalo první plenární zasedání Evropského parlamen-
tu (EP) po letní přestávce. Mezi hlavní body pořadu 
jednání patřila debata o stavu Evropské unie, vývoj 
v Polsku, podpora Applu nebo jmenování komisaře 
Juliana Kinga. 

Pořadu jednání zářijového plenárního zasedání EP domi-
noval středeční bilanční projev předsedy Komise Jean-
Clauda Junckera o stavu Evropské unie a následná de-
bata. Mezi hlavní problémy současné EU podle Junckera 
patří populismus, nezaměstnanost nebo sociální nesprave-
dlnost. Rozprava se pak týkala také otázek migrace, 
uprchlické krize, boje proti terorismu a brexitu. 
V úterý odpoledne se poslanci zabývali nedávným vývo-
jem v Polsku a jeho dopadem na situaci v oblasti základ-
ních práv, jak je stanoví Listina základních práv EU. Před-
mětem debaty byly především reformy polského ústavní-
ho soudu. Ve středu přijaté usnesení apeluje na polskou 
vládu, aby ústavní krizi vyřešila ve lhůtě tří měsíců. Řídit 
by se měla mimo jiné doporučeními Komise. 

Ve středu se na pořad jednání dostala otázka daňových 
výhod, které mělo společnosti Apple poskytovat Irsko. 
Komise nedávno vydala rozhodnutí, podle kterého má 
Apple doplatit Irsku 13 miliard eur na daních. EP se po-
stavil za rozhodnutí Komise a podpořil komisařku pro hos-
podářskou soutěž Margrethe Vestagerovou. 
V úterý EP projednal průběžnou zprávu vyšetřovacího 
výboru pro měření emisí v automobilovém průmyslu. 
Ten v ní upozornil, že ke své práci potřebuje řadu dalších 
informací, a poukázal na neochotu členských států spolu-
pracovat na vyšetřování. 
Ve čtvrtek EP poměrem hlasů 394 pro – 161 proti – 81 
se zdrželo v tajné volbě podpořil britskou nominaci Juli-
ana Kinga na post komisaře pro bezpečnostní unii. Před-
chozí komisař nominovaný Velkou Británií, Jonathan Hill, 
rezignoval v reakci na výsledek britského referenda 
o členství v EU. Poslanci se v rámci plenárního zasedání 
rovněž věnovali výsledkům summitu G20, který se konal 
na začátku září v čínském Chang-čou, diskutovali o ener-
getice, o malých a středních podnicích a o systémech mini-
málního příjmu v EU. /A. Kuchařová/ 



 

Poslanci Evropského parlamentu (EP) 14. září vyslechli 
a následně vedli společnou rozpravu ke „Zprávě o sta-
vu Unie“, kterou každoročně pronáší předseda Komise. 
Jean-Claude Juncker se ve svém druhém projevu za-
měřil zejména na situaci v EU po brexitu, oblast spo-
lečných strategických investic EU, bezpečnost a migraci 
a problematiku digitální agendy.  
Kontext 

Tradici projevu předsedy Komise poprvé zakotvila me-
ziinstitucionální rámcová dohoda mezi EP a Komisí z roku 
2010. Příloha IV týkající se časového rozvrhu pracovního 
programu Komise v této souvislosti stanoví, že každý rok 
na prvním zářijovém dílčím zasedání se koná rozprava o 
stavu Unie, na níž předseda Komise přednese projev. Je-
ho cílem je zhodnotit vývoj za uplynulý rok a identifikovat 
priority na následující roky. Zároveň by měl projev nastí-
nit relevantní oblasti či iniciativy pracovního programu 
Komise na následující rok. První zprávu přednesl v roce 
2010 tehdejší předseda Komise José Manuel Barroso. J.-
C. Juncker vystoupil 2 dny před neformálním summitem 
EU v Bratislavě.  
Klíčové body 

Na začátku přibližně 45minutového projevu J.-C. Juncker 
uvedl, že stav Unie není zdaleka ideální a vyjmenoval 
největší výzvy, kterým EU v současnosti čelí: fragmentace, 
populismus, nezaměstnanost a sociální nespravedlnost. 
V souvislosti s brexitem konstatoval, že EU respektuje a 
současně lituje výsledku referenda ve Spojeném králov-
ství. Dle něj však EU jako takovou toto rozhodnutí neohro-
zí. Zároveň vyjádřil přání, aby byla ze strany Spojeného 
království podána žádost o vystoupení z EU co nejdříve.  
V reakci na kritiku Komise z uplynulých měsíců zdůraznil, 
že cílem jeho kolegia není válcovat a ničit národní státy a 
dodal, že Komise nechce více, ale lepší Evropu. Ve věc-
ných oblastech vyzval členské státy k urychlené ratifikaci 
pařížské klimatické dohody, podpořil dohody o volném 
obchodu (jmenovitě zmínil dohodu CETA mezi EU a Kana-
dou) a deklaroval nutnost pokračovat ve vytváření kapi-
tálové unie a v boji proti daňovým únikům. Dále oznámil 
záměr Komise do budoucna zdvojnásobit objem prostřed-
ků v rámci nástroje EFSI, vytvořit nový investiční plán pro 
Afriku, či zajistit bezplatné bezdrátové internetové připo-
jení pro všechny města i vesnice v EU do roku 2020. Sdě-

lil, že Komise do konce roku 2016 navrhne „společný fond 
obrany“, EU bude brzy chránit své vnější hranice společ-
nou pobřežní a pohraniční stráží, a Komise přijme potřeb-
né kroky k finanční podpoře mladých, nezaměstnaných a 
start-upů. 
Předseda politické skupiny EPP Manfred Weber (DE) po-
děkoval za projev a uvedl, že pro mladou generaci zna-
mená EU lepší budoucnost. Je však dle něj potřeba zamě-
řit se na vybrané oblasti, které Unie umí nejlépe. Konsta-
toval, že Evropané nechtějí rozdělenou Evropu, ale chtějí 
řešení. Předseda frakce S&D Gianni Pittella (IT) vyjádřil 
vděčnost, že pronesená řeč neobsahovala slovo „úspory“. 
V této souvislosti ocenil podporu Komise ve věci udržitel-
ného růstu, investic, zaměstnanosti a boje proti daňovým 
únikům. Předseda frakce ECR Syed Kamall (UK) vyjádřil 
obavu, že evropský projekt funguje na autopilota a jeho 
řidič nereaguje na přání občanů. Podle něj existuje přímá 
úměra mezi budováním větší Evropy a posilováním nacio-
nalismu a stejně tak mezi odsuzováním euroskepticismu ze 
strany elit a jeho faktickým posilováním. Předseda liberá-
lů z ALDE Guy Verhofstadt (BE) poukázal na varovný ge-
nerační rozkol mladé generace, která EU většinově pod-
poruje a starší občany, kteří se stavějí skeptičtěji. 
S odkazem na řešení migrační krize v loňském roce pak 
kritizoval nesmyslnost stavění plotů a zdí a dodal, že Ev-
ropa je lékem na rakovinu nacionalismu. Samotný brexit 
následně označil za příležitost.   
Východiska pozice ČR 

V tématech vnitřní bezpečnosti, která zahrnují boj proti 
terorismu i zvládání migrační vlny, vláda dlouhodobě kla-
de důraz na důslednou ochranu vnějších hranic schengen-
ského prostoru a kontrolu osob vstupujících do EU. Dále 
vláda hodlá prosazovat prohloubení obranné a bezpeč-
nostní spolupráce. Jako klíčový aspekt budoucího směřo-
vání EU vláda považuje přibližování ekonomické úrovně 
jednotlivých členských států, které má být založeno na 
dobře fungujícím vnitřním trhu stojícím na čtyřech základ-
ních svobodách.    
Předpokládaný další vývoj 
Příští zpráva o stavu Unie bude představena opět po ro-
ce, tedy v září 2017.  
/O. Kaleta/ 

Transatlantická dohoda o obchodu a investicích mezi 
EU a USA (TTIP). Ministři budou informováni o stavu vy-
jednávání dohody TTIP mezi EU a USA a budou diskuto-
vat pokrok, úspěch či neúspěch ve vyjednávání a kroky 
pro nadcházející období. Očekává se především informa-
ce ze strany Francie, Německa a Rakouska, které 
v posledních týdnech proti vyjednávání ostře vystoupily.  
Komplexní ekonomická a obchodní dohoda s Kanadou 
(CETA). V létě Komise přijala tři návrhy rozhodnutí, které 
se týkají dohody CETA (o podpisu, o uzavření dohody a o 
prozatímním provádění). Komise reflektovala postoj člen-
ských států, které požadovaly smíšenou dohodu. Cílem 
neformálního jednání v Bratislavě je mj. posunout se 
v diskuzi ohledně předběžného provádění dohody CETA, 
o jehož rozsahu zatím nepanuje shoda.  

Modernizace nástrojů na ochranu obchodu (TDI) a Čína 
a Světová obchodní organizace (WTO). Slovenské před-
sednictví plánuje diskuzi k procesu modernizace nástrojů 
na ochranu obchodu. Zároveň se předpokládá, že Komise 
bude informovat o dalších návrzích a krocích týkajících se 
změny základního antidumpingového nařízení, mj. ve 
vztahu k ukončení platnosti některých ustanovení přístupo-
vého protokolu Číny k WTO. 
Další agenda. Ministři na obědě projednají současný stav 
dvou aktuálně sjednávaných vícestranných dohod: Dohody 
o environmentálním zboží (EGA) a Dohody o obchodu se 
službami (TiSA).  
/M. Nemkyová/ 



 

Evropská globální strategie (EGS) a Evropský obranný 
akční plán (EDAP). Ministři prodiskutují implementaci 
Společné bezpečnostní a zahraniční politiky ve světle ne-
dávno přijaté Evropské globální strategie, která byla 
Evropské radě představena před letní přestávkou. Mini-
stři se budou moci rovněž vyjádřit k synergiím a načaso-
vání s Evropským obranným akčním plánem.  
Spolupráce EU-NATO. Za účasti generálního tajemníka 
NATO Jense Stoltenberga se očekává výměna názorů 
nad implementací společné deklarace přijaté na summitu 
ve Varšavě. Ministři by měli zhodnotit pokrok a navrhnout 

konkrétní možnosti implementace, které budou prezento-
vány Evropské radě v prosinci 2016.  

Mise a operace společné bezpečnostní a obranné politi-
ky EU. U oběda se ministři zaměří na mise a operace EU 
v Sahelu a Libyi a jejich budoucí posun, konkrétně na ope-
raci Sophia a koncept regionalizace v Sahelu, to vše za 
přítomnosti generálního tajemníka NATO a zástupce ge-
nerálního tajemníka OSN pro mírové operace Hervého 
Ladsouse.  

/E. Gerthnerová/   

13. září 2016 se konalo 574. zasedání Výboru pro EU 
na pracovní úrovni (PV-EU).  

Zástupce Úřadu vlády nejdříve informoval o průběhu a 
výsledcích 201. Výboru pro EU na vládní úrovni 12. září 
2016. 

Následně výbor schválil rámcové pozice a vzal na vědo-
mí mandát na zasedání Rady pro obecné záležitosti dne 
20. září 2016 v Bruselu (Úřad vlády).  
V části naplňování Strategie podpory Čechů v institucích 
EU zástupkyně Úřadu vlády informovala o přípravě se-
nátní novely k Zákonu o státní službě ve věci vysílání ná-
rodních expertů. Byla představena aktuální agenda Ev-
ropského parlamentu.  
Zástupce Ministerstva financí informoval o průběhu a vý-
sledcích neformálního zasedání Rady pro hospodářské 
a finanční věci 9. a 10. září v Bratislavě; zástupce Minis-
terstva zahraničních věcí informoval o zasedání Rady pro 
zahraniční věci ve formátu ministrů pro rozvoj 12. září 
v Bruselu. Zástupkyně Úřadu vlády představila orientační 
harmonogram přípravy Zprávy o realizaci Národního 
programu reforem 2016 a Zprávu o vývoji EU v roce 
2015. 

Byl schválen příspěvek do veřejné konzultace týkající se 
přezkumu nařízení (ES) č. 1071/2009 o výkonu povolání 
podnikatele v silniční dopravě a nařízení (ES) č. 
1072/2009 o společných pravidlech pro přístup na trh 
mezinárodní silniční nákladní dopravy (Ministerstvo do-
pravy). 

V bodech „Různé“ zástupkyně Ministerstva zemědělství a 
Úřadu vlády informovaly o návštěvě komisaře Phila Ho-
gana v Praze 9. září. Stálé zastoupení ČR při EU seznámi-
lo PV-EU se situací ohledně fungování Portálu delegátů. 
Zástupce Ministerstva dopravy informoval o konání vý-
jezdního zasedání Výboru Evropského parlamentu pro 
dopravu a cestovní ruch. Zástupkyně Ministerstva životního 
prostředí předala informaci o přípravě informačního ma-
teriálu pro Výbor pro evropské záležitosti Poslanecké 
sněmovny Parlamentu ČR ke sdělení Komise, které bylo 
součástí návrhu balíku opatření Komise pro urychlení pře-
chodu směrem k nízkouhlíkové ekonomice v Evropě. 
Na závěr byly schváleny instrukce pro jednání výbo-
ru  Coreper I a Coreper II (oba 14. září 2016).  
/M. Kadlecová/ 

Rámcová pozice k návrhu nařízení Evropského parlamentu 
a Rady o zřízení Nástroje přispívajícího ke stabilitě 
a míru (vypracovalo Ministerstvo zahraničních věcí) 
Rámcová pozice ke sdělení Komise Nová agenda doved-
ností pro Evropu (vypracovalo Ministerstvo školství, mlá-
deže a tělovýchovy) 
Rámcová pozice k doporučení Rady o zavedení záruky k 
získání dovedností (vypracovalo Ministerstvo školství, 
mládeže a tělovýchovy) 
Rámcová pozice k doporučení Rady o Evropském rámci 
kvalifikací pro celoživotní učení (vypracovalo Minister-
stvo školství, mládeže a tělovýchovy) 

Rámcová pozice k návrhu nařízení Evropského parlamentu 
a Rady, kterým se zavádí víceletý plán pro populace 
žijící při dně v Severním moři a rybolov využívající tyto 
populace a kterým se ruší nařízení Rady (ES) č. 
676/2007 a (ES) č. 1342/2008 (vypracovalo Minister-
stvo zemědělství) 
Rámcová pozice k návrhu nařízení Rady, kterým se mění 
nařízení (EU) 2016/72 a (EU) 2015/2072, pokud jde o 
některá rybolovná práva  (vypracovalo Ministerstvo ze-
mědělství) 
Rámcová pozice k návrhu rozhodnutí Evropského parla-
mentu a Rady o Evropském roku kulturního dědictví 
v roce 2018 (vypracovalo Ministerstvo kultury) 


